

# ACCOBAMS FACT SHEET

The Agreement on the Conservation of Cetaceans of the Black Sea, Mediterranean Sea and contiguous Atlantic area (ACCOBAMS) is a **legal conservation tool** based on cooperation. Its purpose is **to reduce threats** to cetaceans notably by improving **current knowledge** on these animals.

This **intergovernmental Agreement** provides the demonstration of the commitment of riparian Countries to preserve all species of cetaceans and their habitats within the geographical Agreement area by the enforcement of more stringent measures than those defined in the texts adopted previously.

**ACCOBAMS** results from consultations between Secretariats of four Conventions:

- the **Barcelona Convention** for the Protection of the Marine Environment and the Coastal Region of the Mediterranean and its Protocol concerning Specially Protected Areas and Biological Diversity in the Mediterranean,
- the **Bonn Convention** on the Conservation of Migratory Species of Wild Animals,
- the **Bern Convention** on the Conservation of European Wildlife and Natural Habitats,
- the **Bucharest Convention** on the Protection of the Black Sea Against Pollution.

Finally, given the migratory characteristics of these species, the Agreement was established under the auspices of the Bonn Convention (UNEP/CMS).

ACCOBAMS was signed on **November 24<sup>th</sup>, 1996** and entered into force on **June 1<sup>st</sup>, 2001**.



The designations employed and the presentation of the information on this document do not imply the expression of any opinion whatsoever on the part of ACCOBAMS concerning the legal status of any country, territory, city or area or of its authorities, or concerning the delimitation of its frontiers or boundaries.

The Agreement Area consists of all **the maritime waters of the Black Sea, the Mediterranean and the contiguous Atlantic area** West of the Straits of Gibraltar. The Area includes the Pelagos Sanctuary dedicated to marine mammals in the North-West Mediterranean and established by France, Italy and Monaco. ACCOBAMS is the first Agreement binding the Countries of these sub-regions to work together for **cetacean conservation**. One innovative aspect of this Agreement is to include non-riparian countries whose maritime activities are likely to jeopardize cetacean conservation.

In 2010, Parties to ACCOBAMS adopted a Resolution to extend the geographical scope of the Agreement Area to the Exclusive Economical Zones of Spain and Portugal.

To date, the Agreement has 24 Parties: Albania, Algeria, Bulgaria, Croatia, Cyprus, Egypt, France, Georgia, Greece, Italy, Lebanon, Libya, Malta, Monaco, Montenegro, Morocco, Portugal, Romania, Slovenia, Spain, Syria, Tunisia, Turkey and Ukraine.

**ACCOBAMS collaborates with other relevant International Organizations addressing the conservation of biodiversity as well as pollution, fisheries and maritime traffic issues.**

# ACCOBAMS FICHE DESCRIPTIVE

L'Accord sur la Conservation des Cétacés de la Mer Noire, de la Méditerranée et de la zone Atlantique adjacente (ACCOBAMS) est **un outil juridique de conservation de la biodiversité** basé sur la coopération. Son objectif est de **réduire les menaces** qui pèsent sur les cétacés notamment en **améliorant l'état des connaissances** sur ces animaux.

Cet **Accord intergouvernemental** concrétise la volonté des pays Parties de préserver toutes les espèces de cétacés et leurs habitats dans l'aire géographique de l'Accord, en imposant des mesures plus restrictives que celles définies dans les textes précédemment adoptés.

**ACCOBAMS** est le fruit de consultations menées entre les Secrétariats de quatre Conventions :

- la **Convention de Barcelone** pour la protection du milieu marin et du littoral de la Méditerranée et son Protocole relatif aux aires spécialement protégées et à la diversité biologique en Méditerranée,
- la **Convention de Bonn** sur la conservation des espèces migratrices appartenant à la faune sauvage,
- la **Convention de Berne** relative à la conservation de la vie sauvage et du milieu naturel de l'Europe,
- la **Convention de Bucarest** sur la protection de la Mer Noire contre la pollution.

Tenant compte du caractère migratoire de ces espèces, l'Accord a finalement été conclu sous les auspices de la Convention de Bonn (PNUE/CMS).

L'ACCOBAMS a été signé le **24 novembre 1996** et est entré en vigueur le **1<sup>er</sup> juin 2001**.



- Parties à l'ACCOBAMS
- Aire de l'Accord
- Extension

Les appellations employées dans ce document et la présentation du matériel qui y figure n'impliquent aucune expression d'opinion ou prise de position, par l'ACCOBAMS, quant au statut juridique d'un Etat, d'un territoire, ou d'une zone, ou à leurs autorités, ou quant à la délimitation de leurs frontières ou limites.

La zone de l'Accord est constituée de **toutes les eaux maritimes de la Mer Noire, de la Méditerranée et de la zone Atlantique adjacente** située à l'ouest du Déroit de Gibraltar. Elle inclue le Sanctuaire Pelagos pour les mammifères marins en Méditerranée nord-occidentale établi par la France, l'Italie et Monaco.

L'ACCOBAMS est le premier Accord qui lie les Pays de ces sous-régions pour un travail commun portant sur la **conservation des cétacés**. L'un des aspects novateurs de l'Accord est d'inclure dans son application les pays non riverains dont les navires exercent dans la zone des activités susceptibles de porter atteinte à la conservation des cétacés.

En 2010, les Parties à l'ACCOBAMS ont adopté une Résolution pour étendre en Atlantique l'aire géographique de l'Accord aux Zones Economiques Exclusives de l'Espagne et du Portugal.

A ce jour, l'Accord compte 24 Parties : Albanie, Algérie, Bulgarie, Chypre, Croatie, Egypte, Espagne, France, Géorgie, Grèce, Italie, Liban, Libye, Malte, Maroc, Monaco, Monténégro, Portugal, Roumanie, Slovénie, Syrie, Tunisie, Turquie

**ACCOBAMS** collabore avec d'autres **Organisations Internationales pertinentes** en matière de conservation de la biodiversité, de lutte contre la pollution, de pêche, ou encore de transport maritime.